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Prezenţa armatelor române pe Frontul de Răsărit a avut consecinţe 
incalculabile antrenând statul român în cheltuieli imense, care n-au 
putut fi evaluate în mod precis. 

Cedările teritoriale din vara anului 1 940 şi umilirea armatei 
române prin evacuarea teritorială fără luptă, au dus, indiferent de aliatul 
ales, momentul şi dotarea armatei române în momentul intrării lor în 
război, la un entuziasm general, similar cu cel manifestat la Alba-Iulia 
în 1 9 1 8 . Victoriile româno-germane înregistrate în prima parte a 
războiului au făcut ca, lăsând la o parte pierderile de vieţi omeneşti, 
opinia publică românească să fie alături de armata română şi să susţină 
în măsura posibilităţilor, efortul de război şi moralul trupelor. 

După 22 iunie 1 94 1 ,  ruşinea armatei române care s-a retras fără 
luptă din Basarabia, Bucovina şi Ţinutul Herţei a fost spălată prin sânge 
şi foc, militarii români acoperindu-se de glorie pe câmpurile de luptă 
din Basarabia unde au căzut, morţi, răniţi, dispăruţi şi prizonieri, numai 
până la 3 1  iulie 194 1 ,  un număr de aproape 25.000 de ostaşi români.  

Intrată în război în condiţii mai proaste ca în 1 9 1 6, când între 
armata română şi Puterile Centrale exista o disproporţie numerică şi 
tehnică, acum, când noul război era unul de mişcare şi binomul tanc -
avion juca un rol decisiv, lipsa acestor materiale de război nu putea fi 
suplinită cu oameni bine pregătiţi, ceea ce România avea.' 

1 Florin Constantiniu O istorie sinceră a poporului român, Ediţia a 11-a revăzută 
şi adăugită, Editura Univers Enciclopedic, Bucureşti, 1999, p. 372 - 377 
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Cu toate că generalul Antonescu a încercat să construiască o 
armată modernă cu ajutor german, acesta a sosit, de multe ori prea 
târziu şi nu pe măsura cerinţelor. Trupele de pe .Cront nu dispuneau 
totdeauna de echipament, iar guvernul a încercat ca, prin intermediul 
unor instituţii nou create şi prin lista de subscripţie, să îmbunătăţească 
aprovizionarea cu alimente şi cu efecte a soldaţilor şi a familiilor 
acestora care, de multe ori, erau lipsite de orice ajutor material. 

Ministerul de Interne, cu ajutorul Consiliului de Patronaj al 
Operelor Sociale, înfiinţat pentru înfăptuirea operelor de caritate sub 
conducerea doamnei Maria Antonescu, soţia generalului Antonescu, 
se ocupă nu numai de strângerea de fonduri necesare pentru 
aprovizionarea cu alimente şi efecte a armatei române, ci şi a celor 
nevoiaşi, rămaşi acasă în mizerie şi neavând nici un fel de ajutor. 

Mulţi dintre copiii soldaţilor de pe front au rămas acasă in grija 
mamelor sau a bunicilor, care nu aveau, de cele mai multe ori, 
posibilitatea de a le oferi o masă caldă pe zi, iar înfiinţarea cantinelor 
sociale sub oblăduirea Consiliului de Patronaj, era o necesitate. 

Numărul mare de acţiuni caritabile înfăptuite de către Consiliu 
şi răspândirea cantinelor pe tot cuprinsul ţării, relevă profunda 
preocupare a autorităţilor pentru cei aflaţi în nevoi, dar şi solidaritatea 
celor cu posibilităţi materiale mai ridicate care, de multe ori, au luat 
asupra lor obligaţia de a asigura aprovizionarea cu alimente a cantinelor 
şi organizarea listelor de subscripţie pentru armata română. 

Pentru îmbunătăţirea situaţiei materială a populaţiei nevoiaşe 
din Basarabia şi Bucovina şi ridicarea moralului, Ministerul Afacerilor 
Interne, prin intermediul Consiliului de Patronaj al Operelor Sociale, 
emite Ordinul nr. 1 4347 din 3 iulie 1 94 1 ,  referitor la chetele publice 
ce urmau să se organizeze în toată ţara cu ocazia intrării trupelor române 
in Chişinău. Pentru aceasta, sunt trimise in judeţul Putna un număr de 
12.000 steguleţe ( cocarde tricolore), ce urmau a fi împărţite tuturor 
celor care participau la cheta publică, in scopul arătat mai sus. Prefectul 
judeţului urma să mobil izeze la această acţiune soţi i le capilor 
autorităţilor ad.ministrative, ofiţerilor, magistraţilor, corpului profesoral, 
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urmând ca acestea să facă un apel călduros către populaţia din oraşele 
şi satele judeţului pentru ca sumele donate să fie cât mai consistente.2 

La I l  iulie 1 94 1 ,  Ministerul Afacerilor Interne, revine asupra 
Ordinului de mai sus, arătând că scopul acestei chete s-a schimbat, iar 
donaţiile ce se vor strânge se vor constitui într-un fond denumit ,,Darul 
Ostaşului", destinat ajutorării soldaţilor care luptă pentru eliberarea 
Basarabiei şi Bucovinei .' 

Astfel, în zilele de 20 - 2 1  iulie 1 94 1 ,  pe cuprinsul judeţului 
Putna are loc o amplă acţiune de colectare a fondurilor necesare pentru 

"ajutorarea soldaţi/ar care sângerează pe front pentru eliberarea 
Basarabiei şi Bucovinei"• . 

Adolf Căpăţână, primarul oraşului Panciu, însărcinează pentru 
organizarea chetei în acest oraş pe Ecaterina Neagu, învăţătoare la 
Şcoala Primară de Fete, Aurelia Crişan, învăţătoare la Şcoala de Băieţi 
şi pe Neagu, directorul Şcolii Primare nr. 1 de Băieţi şi Fete. Din 
numărul de 300 de steguleţe trimise de către Prefectură pentru acest 
eveniment, n-a mai rămas nici unul, toate fiind plasate, ceea ce indică 
entuziasmul cu care a fost primită această acţiune şi "bunăvoinţa pentru 
ostaşii ce-şi vărsa sângele pe front".' 

La Adjud, D. Pătrăşcanu, primarul oraşului, arată în Procesul
verbal încheiat după terminarea acţiunii că această chetă publică a 
fost primită cu dragoste de către populaţie şi "chiar şi copiii au pus 
banul lor pentru bomboane în cutia de cheta�', numărul persoanelor 
care au participat fiind de 1 000 de persoane." in comunele din Plasa 
Mărăşeşti s-au utilizat un număr de 700 de steguleţe care au fost 

2 Arhivele Naţionale Vrancea (în continuare de va cita: A.N.Vn.), fond Prefectura 
judeţului Putna, dosar nr. 1 1 9/194 1 ,  f. 5 
1 Ibidem, f. 12  
4 /bidem, f. 15  
' Ibidem 
6 /bidem, f. 17  
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utilizate in totalitate. 7 
La 24 iulie 1 94 1 ,  prefectul judeţului Putna mulţumeşte 

primarului comunei Poiana pentru colecta publici organizată pentru 
spitalele de răniţi din Focşani. Lucrurile strânse cu această ocazie, 
precum şi suma de 1 1 25 lei, au fost predate preşedintelui Societăţii 

"Crucea Roşie" din Focşani, colonelul C. Faur. • 
O zi mai târziu, un grup de 3 1  preoţi din Protopopiatul 

circumscripţiei a III-a Vrancea, in dorinţa de a ajuta pe Eroii Neamului, 
au hotărât ca in afară de sumele ce urmează să se strângă din parohii, 
să depună lunar din salariul lor, pe toată durata războiului, suma de 
5780 lei, pentru îmbunătăţirea situaţiei răniţilor de pe front, banii fiind 
puşi la dispoziţia "Crucii Roşii" din Focşani.9 

Directorul Căminului Cultural ,Jon Ciocârlan" din comuna 
Păuneşti, se implică in acţiunea caritabilă iniţiată de către Consiliul de 
Patronaj, reuşind ca din această comună să strângă: 29 perne, 26 

aşternuturi, 1 70 şervete, 2 1  bucăţi de pânză, 2 1 5  bucăţi săpun, 144 

păsări, 6 kg brânză, 1 69 ouă, 29 pachete de ţigări. O parte din acestea 
au fost donate Şpitalului de răniţi români din Focşani, iar altă parte 
Spitalului de răniţi germani din Focşani. Pe lângă acestea, s-a mai 
colectat suma de 1 5 .000 lei, bani folosiţi pentru răniţii din spitalele 
putnene. 10 

În oraşul Odobeşti acţiunea a fost coordonată de către 
domnişoarele Natalia Chicoş, Raluca Belciuganu şi Beatrice Grădinaru; 
din constatările făcute de către primarul oraşului, rezultă că populaţia 
românească şi armata germană au primit cu insufleţire această colectă 

"dând obolul lor pentru ajutorarea ostaşilor care luptă contra 
bolşevismului". 1 1 

' Ibidem, f. 2 1  
' Ibidem, f. 44 
• Ibidem, f. 46 
10 Ibidem, f. 56 
11 Ibidem, f. 27 
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La 1 august 1 94 1 ,  Prefectura judeţului Putna înştiinţează 
Ministerul de Interne că, în unna acţiunii din 20 - 2 1  iulie, pe raza 
judeţului s-a strâns suma de 1 5 1 .500 lei,12 din care 74.061 lei numai 
în oraşul Focşani.13 

Consiliul de Patronaj al Operelor Sociale, aflat sub conducerea 
soţiei generalului Ion Antonescu, mareşa) din august 1 94 1 ,  dispune 
printr-un Ordin Circular din 9 august 1 94 1  ca tuturor răniţilor din spitale 
să se acorde suma de 200 lei, la plecarea în pennisie, după perioada 
de spitalizare. Două zile mai târziu, Consiliul de Patronaj revine asupra 
Ordinului, mărind suma la 500 lei, diferenţa de 300 lei unnând a fi 
achitată şi celor ce beneficiaseră de suma de 200 lei, confonn primului 
Ordin. 

La sfârşitul lunii iulie 1 94 1 ,  comandantul Regimentului 50 

Infanterie, raportează prefectului judeţului Putna, It. col. Valeriu 
Rusescu: "având in vedere câ Regimentul 50 Infanterie este format in 
marea lui majoritate din ostaşi putneni şi înfiinţat in /939 sub comanda 
Domniei Voastre, de care vâ ştiu legat sufleteşte şi câ acest regiment 
este greu incercat in luptele din jurul Chişinăului, Tlghinei şi Cetăţii
Albe, fapt dovedit şi de prezenţa răniţilor in diferite spitale, chiar şi 
acelea din Focşani, am luat iniţiativa colectării prin liste de subscripţie 
lansate atât in oraş cât şi in judeţ pentru a se strânge alimente, băuturi 
intăritoare şi bani, pentru a fi trimise ostaşilor de pe front. 

Prin aceasta, vom dovedi ostaşilor care se sacrijică pentru 
desrobirea pământului strămoşesc că sufletul celor rămaşi acasă este 
intotdeauna cu ei".14 

Ca urmare a acestui demers, din Plasele Bilieşti, Mărăşeşti, 
Gârlele, Trotuş, Vrancea şi Zăbala, a fost colectată suma de 3 1 . 1 5 1  

lei, bani care au fost donaţi Regimentului 50 Infanterie.15 

" Ibidem, f. 34 
13 Ibidem, f. 35 
" Ibidem, f. 83 
" Ibidem, f. 91 
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În acelaşi sens, Pretura Plasei Vrancea comunică Prefecturii 
Putna, la 22 august 1 94 1 ,  rezultatul colectei organizate pentru ostaşii 
de pe front. Pe lângă suma de 4495 lei, s-au mai st\"âns două sticle cu 
sirop de portocale, două sticle de ţuică, două sticle de vin, patru kg. 
brânză de oi, 550 ouă şi 43 pui. 

Prefectul dispune ca banii şi alimentele să fie predate colonelului 
Faur, directorul Spitalului Militar şi preşedintele Societăţii "Crucea 
Roşie". •• 

Consiliul de Patronaj al Operelor Sociale nu s-a ocupat numai 
de situaţia soldaţilor de pe front, ci şi de familiile acestora, rămase 
acasă şi, nu de puţine ori, aflate în grele lipsuri materiale. Sesizat din 
mai multe părţi ale ţării despre situaţia grea a familiilor celor mobilizaţi, 
care uneori nu primeau ajutorul de concentrat sau dacă îl primeau 
acesta era insuficient, Consiliul de Patronaj dispune la 1 6  august 1 941  

ca suma de 1 5 1 .500 lei strânşi cu ocazia chetei publice din 20-2 1 iulie 
să fie afectată pentru ajutorarea imediată a familiilor celor aflaţi sub 
arme, a răniţilor şi a familiilor celor căzuţi pe câmpul de luptă. Aceste 
ajutoare nu con�tituie un drept acordat de către Consiliu, ci un dar din 
partea acestuia, neavând nici o legătură cu ajutoarele lunare acordate 
de către armată. 

În ceea ce priveşte destinaţia acestor fonduri, în primul rând 
sunt vizate familiile cu copii sub 1 5  ani, arătându-se că şi copiii 
nelegitimi ai celor mobilizaţi se vor bucura de acelaşi tratament, dacă 
ei erau în sarcina celui mobilizat. 

În cazuri excepţionale, puteau fi ajutaţi cu bani şi părinţii celor 
aflaţi pe front. Se insistă asupra faptului că, în principal, vor fi ajutaţi 
copiii, care nu trebuie să sufere de foame, acordându-se câte 300 lei 
pentru fiecare copil. Pentru depistarea familiilor ce se înscriau în cadrul 
celor de mai sus, Comitetele locale ale Consiliului de Patronaj se 
adresau, acolo unde existau, organelor de asistenţă socială, sau dacă 

16 Ibidem, f. 89 
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acestea lipseau, organelor administrative. În acelaşi sens, Ministerul 
Culturii Naţionale dă dispoziţie Corpului Didactic pentru sprijinirea 
Comitetelor locale ale Consiliului de Patronaj. 17 

Pentru a veni în ajutorul răniţilor internaţi în oraşul Focşani, 
ziaru 1 "Ogorul lnwiţământului Român", fondat în 1 934, propune 
prefectului judeţului ca acesta să achiziţioneze la preţuri rezonabile 
volume cu literatură variată, arătând că redacţia ziarului deţine în stoc 
20.000 volume, care ar forma o lectură folositoare şi o alinare pentru 
cei spitalizaţi. Costul unui stoc de volume era de 600 lei - 100 bucăţi. '" 

Consiliul de Patronaj s-a implicat şi în formarea de cadre, în 
special de asistente medicale. În octombrie 1 94 1 ,  prin Ordinul m. 8298/ 

1 94 1 ,  Consiliul de Patronaj cere prefectului ca dio judeţul Putna să fie 
recomandate 2 - 3 absolvente de liceu sau de şcoală normală pentru a 
urma cursurile Şcolii pentru surori de ocrotire. Candidatele trebuiau 
să aibă vârsta cuprinsă între 20 - 30 ani, educaţie aleasă, rezistenţă 
fizică şi să fie capabile de muncă de conducere şi răspundere. 
Asemenea şcoli existau la Iaşi, Arad, Timişoara şi Bucureşti, toate 
dispunând de internat propriu, iar elevele beneficiau de bursă. 19 

Din păcate, prefectul e nevoit să răspundă Consiliului de Patronaj 
că în urma apelului făcut în tot judeţul, nu s-a prezentat nici o candidată 
pentru a urma cursurile Şcolii de surori de ocrotire. 20 

Pe măsură ce războiul lua amploare, numărul celor răniţi era în 
continuă creştere. Mulţi dintre aceştia erau lăsa� la vatră după perioada 
de spitalizare. Cum şi acest război a fost :!acut cu oameni simpli, extrem 
de săraci, s-a ajuns la situa�a în care cei care urmau să fie lăsaţi la vatră 
nu aveau haine civile pe care să le îmbrace pentru a putea pleca acasă. 

Prin Adresa Consiliului de Patronaj al Operelor Sociale Nr. 1 1 863/ 

94 1,  prefectul este înştiinţat să întocmească liste cu răniţii din spitale, 

17 Ibidem, f. 184 

" Ibidem, f. 65 
19 Ibidem, f. 130 

20 Ibidem, f. 132 
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care sunt săraci şi nu au haine să se întoarcă acasă. 21 

În urma cercetărilor, s-a stabilit că un număr .de 1 72 de răniţi din 
judeţul Putna nu aveau haine, fiind foarte săraci, urmând ca cele 
necesare plecării la căminele lor să fie procurate de către Consiliul de 
Patronaj . 22 

Apropierea iernii şi slaba dotare a armatei cu efecte de iarnă au 
determinat intervenţia mareşalului Antonescu pentru a se putea strânge 
cât mai multe lucruri necesare pentru armata română de pe Frontul de 
Răsărit. Astfel, în noiembrie 1 94 1 ,  mareşalul Antonescu arată că: "am 
hotărât nu numai să fac un apel cald pentru toţi care pot să înţeleagă 
suferinţa şi durerea, ci să dau şi o poruncă tuturor celor cari trebuie 
să dea din avutul lor pentru a sprijini pe cei cari n-au am încredinţat 
Consiliului de Patrona} această sarcină de a organiza opera de 
colectare a ajutoarelor şi de distribuire a lor. operă pe care o numesc: 
,,Ajutor de Iarna�'.23 

Încă din 27 octombrie 1 94 1 ,  Comitetul de Patronaj din Odobeşti 
arată că s-au colectat de către Şcolile primare din localitate 30.250 lei, 
bani ce urmează să fie folosiţi pentru lucrarea de îmbrăcăminte de 
iarnă pentru soldaţii de pe front, însă este nevoie de lână pentru 
desfăşurarea acestei operaţiuni. Comitetul hotărăşte să se intervină la 
Prefectura judeţului Putna pentru aprobarea cantităţii de lână necesare, 
ce va fi lucrată in atelierele şcolilor, cu eleve de la cursul complementar. 

În urma apelului, Zaharia Mihail, comerciant din Focşani, 
donează "Crucii Roşii" suma de 1 8.000 Iei.24 

Un alt caz al unui român cu suflet mare, este cel al lui Vasile 
Tudorică din Năneşti. Proprietar al fabricii de cherestea "Unirea", 
Vasile Tudorică spune că "astăzi, mai mult ca oricând, ţara noastră 
are nevoie ca toţi fiii ei, de la mic la mare, de la cel mai sărac la cel 

2 1 Ibidem, f. 140 
22 Ibidem, f. 142 

21 Ibidem, f. 286 

24 Ibidem, f. 1 1 4· 
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mai bogat, să ne facem datoria", şi donează în acest scop suma de 
50.000 lei pentru ,,Darul Ostaşului", iar pentru ,,Ajutorul de Iarna�': 
1 5  perechi de ciorapi de lână, 10 flanele, 1 0  perechi de izmene, 1 2  
perechi de mănuşi. 

Nu în tot judeţul ecoul acestui apel a dat roade, însă de multe 
ori, din cauze obiective. La Mărăşeşti, conţinutul acestui îndemn a 
fost adus la cuno�tinţă cetăţenilor din casă în casă, cu ocazia inspectării 
locuinţelor în săptămâna igienei. Primarul oraşului, arată la I l  
noiembrie 1 94 1  că ,,până azi, nu s-a putut colecta nici un efect din 
cauză că nu se găseşte lână şi majoritatea locuitorilor nu posedă 
astfel de efecte. La şcoala primară se găsesc în lucru 70 pătrate de 
lână, trei perechi de ciorapi şi patru perechi de mănuşi. O parte din 
părinţi au trimis lucruri din lână direct copiilor sau neamurilor aflate 
pe front."2s 

Un alt aspect al activităţii Consiliului de Patronaj este implicarea 
acestuia în organizarea şi funcţionarea cantinelor şcolare din întreaga 
ţară, unde luau masa zilnic copii săraci ai căror părinţi erau pe front 
sau nu aveau posibilitatea unei mese decente în propriul cămin. 

În acele vremuri, când efortul de război era imens, organizarea 
şi buna funcţionare a acestor cantine erau un lucru greu de realizat. 
Cu toate aceste, Consiliul de Patronaj a reuşit ca, prin eforturile conju
gate ale autorităţilor şi populaţiei civile să facă să funcţioneze un număr 
impresionant de cantine pe întreg cuprinsul ţării. 

În ianuarie 1 942, Prefectura judeţului Putna, prin modificarea 
bugetului, trece tot fondul destinat cantinelor şcolare ca subvenţie 
Consiliului de Patronaj. 

Se pune în vedere directorilor şcolilor din judeţ ca, pe viitor, 
orice cerere de fonduri pentru cantinele şcolare să fie înaintată 
Consiliului de Patronaj.26 Pentru o evidenţă cât mai strictă a numărului 
cantinelor din ţară, Ministerul Afacerilor Interne cere prefectului, la 

" Ibidem, f. 248 

26 Ibidem, dosar nr. 96/1 942, f. 2 

204 http://cimec.ro / http://muzeulvrancei.ro



Contributii privind activitatea Consiliului de Patronaj in Vrancea 

1 3  martie 1 942, să comunice numărul cantinelor din judeţ, modul 
cum au funcţionat acestea în cursul iernii şi eventuale propuneri privind 
reorganizarea acestora. 27 • 

Astfel, Pretura Plasei Trotuş, raportează la 1 7  martie 1 942, că 
erau organizate în acea Plasă un număr de 24 cantine şcolare, din care 
un număr de 8 au funcţionat în cursul iernii în bune condiţiuni, restul 
funcţionând cu întreruperi din cauza lipsei de alimente. Pretorul arată 
că pentru buna funcţionare a cantinelor a dispus să se dea, din cota ce 
va fi repartizată de către Prefectură, o cantitate suficientă de zahăr şi 
făină. De asemenea, o parte din colecta organizată pentru "Ajutorul 
de Iarnă" să se distribuie cantinelor şcolare. 

Pentru anul şcolar 1 942/1943, comunele din Plasa Trotuş au 
dispus ca o parte din terenurile şcolilor primare să fie cultivate cu 
cereale şi zarzavaturi, iar recolta obţinută să fie folosită pentru 
functionarea cantinelor scol are. 28 

' 
Î n  Plasa MărăşeŞti funcţionau un număr de 1 8  cantine, 

propunându-se pentru viitor, ca fiecare cantină să aibă grădină proprie 
de zarzavat. 29 

În schimb, în Plasa Zăbala, nu a luat fiinţă nici o cantină, iar 
familiile cele mai sărace şi lipsite de mijloace de existenţă au fost ajutate 
prin Comitetele locale ale Consiliului de Patronaj.l0 

Din cele 28 cantine înfiinţate în Plasa Vrancea, toate au funcţionat 
în mod satisfăcător, în afară de cea din satul Burca, comuna Vidra. 
Aceasta din urmă, era foarte bine organizată şi aprovizionată cu 
alimente. În cantinele din Plasa Vrancea serveau masa numai copii de 
la şcolile respective, nefiind cazul de a ajuta şi alte persoane. Totuşi, 
se arată că dacă nu vor fi suplimentate cotele de zahăr, făină şi ulei, cu 

27 Ibidem, f. 9 
" Ibidem, f. 1 4  

" Ibidem, f. 16  
10 Ibidem, f. 1 7  
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greu vor face faţă lunilor ce va urma." 
În urma inspecţiilor făcute in ţară in cursul lunii mai 1942, Petre 

Strihan, ministru subsecretar de stat la Interne, a constatat că la 
majoritatea cantinelor şcolare se serveşte dimineaţa copiilor ceai. 
Având in vedere calităţile slab nutritive ale ceaiului, el recomandă 
Ministerului Culturii Naţionale ca, printr-un Ordin Circular adresat 
tuturor şcolilor primare, să fie inlocuit ceaiul cu laptele, care este mult 
mai hrănitor şi, mai ales, mai uşor de procurat in zonele rurale.32 

Din luna iunie 1 942, de la cantinele şcolare de pe cuprinsul 
judeţului se puteau aproviziona şi militarii germani, in urma intervenţiei 
Ministerului Afacerilor Străine.33 

În ceea ce priveşte numărul cantinelor aflate sub oblăduirea 
Consiliului de Patronaj acesta se ridica in noiembrie 1 942 la 8549 
cantine in intreaga ţară, din care 1 66 in Bucureşti34, iar in judeţul 
Putna 1 35.3' 

Numărul acestora era in continuă creştere datorită iniţiativelor 
luate de către directorii şcolilor din judeţ. 

Ana Corneliu, director la Şcoala Nr. 4 din Focşani, şcoală aşezată 
in partea de nord a oraşului, cu eleve provenind in majoritate din familii 
de muncitori şi meseriaşi, doreşte înfiinţarea unei cantine şcolare pentru 
elevele de aici "mai ales acum, când mulţi dintre părinţii lor sunt 
mobilizaţi, iar fetiţele nu pot avea parte de o masă substanţială în 
căminele lor sărace".16 

Pentru aceasta ea se adresează prefectului, cu rugămintea de a 
fi sprijinită pentru obţinerea banilor şi alimentelor necesare inzestrării 
şi gospodăririi unei cantine. În urma demersurilor făcute de către 

31  Ibidem, f. 18  
" Ibidem, f. 22 
" Ibidem, f. 24 
" Ibidem, f. 56 
" Ibidem, f. 58 
"' Ibidem, f. 36 
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prefect la Inspectoratul Şcolar judeţean Putna, se propune înfiinţarea 
unui comitet în care să fie cooptate cât mai multe persoane cu dare de 
mână, să se facă o colectă în cadrul ,,Darului Plug•rului" şi, în funcţie 
de rezultatul acestei acţiuni, se va apela la Consiliul de Patronaj, căci 

"dacă toată grija se va lăsa pe seama Patronajului, nu se pot avea 
economii şi nici populaţia din circumscripţie nu va avea ocazia să 
contribuie". 37 

Ca urmare a acestei iniţiative, Inspectoratul Şcolar Judeţean 
Putna, emite Ordinul nr. 1 4844/942 dat directorilor de şcoli primare 
din judeţ cu privire la colectarea de alimente pentru cantinele şcolare 
în cadrul săptămânii ,,Darul Plugarului", între 19 - 26 octombrie 1 942. 

Echipele de colectare urmau a fi formate din autorităţile comunale şi 
sătenii fruntaşi. De asemenea, sunt luate măsuri pentru ca toate cantinele 
şcolare să aibă vesela şi mesele necesare unei bune funcţionări.'" 

Luând în discuţie Ordinul mai sus-menţionat, primarul Adjudului, 
D. Pătrăşcanu, Lucreţia Bordea, directorul Şcolii Primare de Fete, Otilia 
Pătrăşcanu directorul Şcolii Primare de Băieţi şi Ion Marin, cetăţean 
fruntaş din localitate, ajung la concluzia că acţiunea de strângere a 
alimentelor pentru cantine nu ar da rezultate foarte bune în Adjud, dat 
fiind faptul că majoritatea locuitorilor îşi procură alimentele cu greutate 
şi abia le ajungeau pentru trebuinţa lor. 

Pentru a veni în sprijinul cantinelor şcolare, ţinând cont de faptul 
că numărul elevilor total lipsiţi de mijloace materiale era de cel mult 
20 şcolari, se consideră că ar fi mai nimerit să se facă apel la un număr 
de 40 - 50 cetăţeni cu situaţie materială foarte bună, care să se oblige 
ca, prin rotaţie, să procure masa zilnică acelor copii. 

Pentru realizarea acestui fapt, corpul didactic şi primăriile urmau 
să stabilească elevii care vor beneficia de ajutorul de care aveau 
nevoie.39 

17 Ibidem, f. 38 

" Ibidem, f. 39 

" Ibidem, f. 43 
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O cerere similară de înfiinţare a unei cantine este venită din 
partea Şcolii de Copii Mici nr. 2 din Foc�i cu "elevi jlămânzi .yi goi 
din cartierol Ocolului".'0 De această dată, Prefectura înaintează această 
cerere Comitetului de Patronaj Judeţean Putna.41 

Chiar mareşalul Ion Antonescu se va implica personal în 
chestiunea cantinelor. Astfel, în noiembrie 1 942, prin generalul 
Popescu, dispune ca "prefecţii .yi inspectorii administrativi să se 
intereseze, când fac inspecţii, de mersul cantinelor .yi să ia, cu Consiliul 
de Patrona} local, măsuri de bună funcţionare, obligând pe sătenii 
bogaţi, proprietari, preoţi .yi învăţători să se ocupe de buna lor dotare 
.yi funcţionare." 

Nu însă în tot judeţul lucrurile mergeau bine. Primarul din 
comuna Tulnici, raportează prefectului, în 2 1  decembrie 1 942, că în 
comună nu funcţionează nici o cantină, cauza fiind lipsa totală de 
alimente, deoarece "comuna noastră, fiind o comună de munte, 
produsele agricole nu se fac decât in măsură foarte redusă, că abia 
ajung la cei mai gospodari trei-patro luni pe an, iar restul cumpără 
de pe pieţele de desfacere produsele agricole, de aceea co/ectele nu 
dau nici un rezultat când facem apel la ele".42 

Cu toate aceste lipsuri şi greutăţi întâmpinate din cauza 
războiului, numărul cantinelor şcolare a crescut într-o singură lună de 
la 1 35 la 147 cantine.41 

În unna inspecţiilor făcute de către prefect în cursul lunii 
decembrie şi a rapoartelor făcute de primari câtre acesta, putem alcătui, 
pe scurt, un tablou al funcţionării şi organizării acestor cantine. 

La Câmpineanca, în cantina şcolii din comună serveau masa 
zilnic 30 elevi săraci, meniul fiind alcătuit-cu preponderenţă din cartofi 
şi fasole. Alimentele erau adunate de la părinţii elevilor din şcoală, în 

40 Ibidem, f. 33 
41 Ibidem, f. 34 
42 Ibidem, f. 76 
43 Ibidem, f. 60 
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comună nefiind oameni bogaţi care să ajute cantina. Primarul din 
această comună doreşte ca, pe viitor, să poată oferi măcar de trei ori 
pe săptămână o mâncare cu carne, alocând în tcest scop suma de 
3000 lei, fiind însă neapărată nevoie şi de ulei, făină şi zahăr, pe care 
nu are de unde le procura. De asemenea, vesela şi mobilierul erau 
insuficiente."" 

În satul Mirceştii-Noi, cantina şcolii deservea 50 elevi zilnic, 
fiind bine aprovizionată cu produse obţinute de pe terenurile şcolare 
ce s-au lucrat cu elevi, dar aici, s-a reuşit şi strângerea de alimente din 
partea sătenilor. Constatând buna organizare şi funcţionare de la această 
şcoală şi având în vedere că părinţii copiilor ce servea masa aici sunt 
oameni înstăriţi, iar lipsa unei cantine nu ar crea nici o nemulţumire, 
primarul hotărăşte ca proviziile acesteia să fie donate cantinei din satul 
Răduleşti. Aici, cantina nu funcţionase pe timpul anului şcolar, părinţii 
elevilor aveau o situaţie materială foarte grea, iar învăţătorii fuseseră 
detaşaţi în Basarabia. Cursurile şcolii erau suplinite de către casierul 
comunal şi contabilul Băncii Populare, persoane care nu aveau nici 
timpul şi nici spiritul pentru organizarea unor acţiuni caritabile.45 

Cantina de la Şcoala de Băieţi nr. 2 din Focşani, funcţiona destul 
de bine, hrănind un număr de 50 elevi. Dispunea de sală proprie de 
mese, înzestrată cu mobilier şi veselă de bună calitate iar registrele de 
inventar erau în perfectă ordine. 46 

La Şcoala de Fete nr. 3 din Focşani, unde se hrăneau 35 fete, 
cantina funcţiona în acelaşi loc cu bucătăria, sala necorespunzând 
igienic şi estetic. Era urgentă nevoie de mese, mâncarea fiind servită 
pe scânduri întinse pe bănci.47 

Situatia era aceeasi si la Scoala de Băieti nr. 4. ' ' . ' ' 

44 Ibidem, f. 69 
45 Ibidem, f. 73 
46 Ibidem, f. 46 
" Ibidem 
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În urma tot mai marii implicări a Comitetului Local de Patronaj 
în activitatea cantinei din Odobeşti şi beneficiind de sprijinul Primăriei 
din localitate, se ajunge la posibilitatea de a hrăni un număr de 1 00 
elevi, funcţionând în condiţii foarte bune şi neavând nici un fel de 
lipsuri .48 

Reunite într-o privire de ansamblu, mărturiile arhivistice 
prezentate mai sus obligă la o succintă evaluare menită să le sublinieze 
semnificaţia. 

Concomitent cu participarea trupelor române la desfăşurarea 
acţiunilor militare de pe front, războiul a însemnat, pentru cei rămaşi 
în ţară, populaţie şi instituţii, un uriaş şi diversificat efort material pentru 
înzestrarea şi aprovizionarea armatei, pentru ajutorarea acelor categorii 
de oameni care îi suportau nemijlocit consecinţele în viaţa de zi cu zi, 
îndeosebi a familiilor celor înrolaţi. 

Datele prezentate sunt limitate la aria fostului judeţ Putna în 
perioada primilor ani de război, dar asemenea mărturii se regăsesc în 
arhivele locale ale tuturor judeţelor ţării. Ele probează o stare de spirit 
existentă atunci în toate păturile sociale din întreaga ţară: sprijinirea 
entuziastă a războiului, izvorâtă, pe de o parte, dintr-un profund 
sentiment patriotic, pe de alta, din înţelegerea tuturor greutăţilor prin 
care treceau cei implicaţi, într-un fel sau altul, în desfăşurarea lui. 

Aparent mărunte, aceste mărturii reunite, recompun la 
adevărata-i dimensiune simţământul popular, devenit, în acele vremuri 
grele, temelie a acţiunii şi rezistenţei româneşti în faţa vicisitudinilor 
Istoriei. 

Izvorâte dintr-un spaţiu românesc în care sentimentul unităţii şi 
acţiunii naţionale venea din Istorie, era viu, puternic înrădăcinat în 
conştiinţa oamenilor, aceste mărturii se constituie într-un argument de 
netăgăduit că vrâncenii au răspuns chemării ţării încă odată, pe măsura 
semnificaţiei acestor evenimente în istoria noastră naţională. 

•• Ibidem, f. 64 
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